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از انتصاب فامیلی 
خودداری کنید

 مسأله بیکاری برای مردم
 از معیشت شان مهم تر است

استاندار تهـــران گفت: مدیری که 
دست به انتصاب فامیلی بزند دیگر غم 
مردم را نمی خورد و من به شدت و بدون 
اغماض با این مورد برخورد مـــی کنم. 
منصوری اظهار داشت: انتخاب بخشدار 
و معاونان فرمانداری ها حــتما با نظر 
فرمانداران، اما با هماهنگی استانداری 
تهران صورت خواهد گرفت و فرمانداران 
هم بخشداران و معاونان را با ترجیح از 
میان جوانان انتخاب کنند. وی ادامه داد: 
انتصاب فامیلی مردم را از دولت دلسرد 
می کند. استاندار تهـــران عنوان کرد: 
یکی از مسائلی که با جدیت پیگیری 
می کنم انتصاب های مدیران دستگاه های 
اجرایی در شهرستان ها بدون هماهنگی 
با فرمانداران است و قطعا اجازه نمی دهم 
که مدیری بدون هماهنگی فرماندار 
در شهرستان منصوب شود. منصوری 
سپس گفت: در سفرهای شهرستانی 
به هیچ عنوان تشریفات نباید باشد و به 
هیچ عنوان نباید مردم به دردسر بیفتند 
و در شرایط کرونایی مدیران شهرستانی 
نامرتبط با موضوع سفر حضور نداشته 
باشند وی خاطرنشان کرد: برگزاری 
مستمر و منظم جلسات اصلی و محوری 

در اولویت فرمانداران باشد. 

رئیس مجلس با انتقاد از نقش ضعیف 
نمایندگان عضو شورای برنامه ریزی 
و اشتغال استان ها اظهار داشت: شما 
باید صدای مردم باشید؛ چرا نمایندگان 
عضو این شورا در استان ها این موضوع را 
مطالبه نمی کنند که اجرا شود؟ محمدباقر 
قالیباف خاطرنشان کرد: در حالی که 
دولت گذشته این خطا را مرتکب شده 
و دولت جدید هم فقط سه ماه است که 
کارش را شروع کرده، اما در یک ماه آینده 
این موضوع را مجددا در صحن مجلس 
پیگیری خواهیم کرد و کمیسیون های 
برنامه و بودجه و جهش تولید هم مجددا 
این موضوع را از دولت مطالبه کنند.  
قالیباف تأکید کرد: امروز مسأله بیکاری 
برای مردم از معیشت شان هم مهم تر 
است؛ چراکه اگر اشتغال داشته باشند، 
دست شان در جیب خودشان خواهد 
بود و محتاج دولت نخواهند شد. رئیس 
مجلس  تصریح کرد: وزارت اقتصاد و 
سازمان برنامه و بودجه تا آخر آذرماه 
مکلفند این پول را به شورای برنامه ریزی 
و اشتغال استان ها پرداخت کنند. تلاشی 
که مجلس یازدهم در بودجه ۱۴۰۰ 
کرد، برای این بود که در زمینه اشتغال 

و محرومیت زدایی به مردم قول داده ایم.

ورود آلات موسیقی به کشور 
ممنوع است

رئیـــس گمرک ایـــران با اشاره 
به پرونـده جنجالــــی واردات آلات 
موسیقی با بیان این که این کالا جزو 
گروه چهار بوده گفت: به استناد 
رای مراجع قضائی قرار بود که با 
پرداخت دو برابر حقوق و عوارض 
گمــرکی، محموله ترخیص شود، 
اما محموله هم اکنون متوقف شده 
است. مهدی میراشرفی در پاسخ به 
سوالی در خصوص پرونـده واردات 
۱۱ کانتینر آلات موسیقی که در 
یکی از گمرکات مرزی کشور پیش 
آمده است، گــــفت: این کالا جزو 
کالا هـــای گــروه چهاری است که 
ورود آن به کشور ممـــنوع است، اما 
به استناد برخی آرا مراجع قضائی قرار 
بوده که با پرداخت دو برابر حقوق و 
عوارض ترخیص شود. وی افزود: در 
حال حاضر جلـــوی تــرخیص این 
کالا ها گرفته شده و مرجع قضائی 
صادرکننده حکــــم آن را متوقف 
کرده است. در نتیجه هم اکنون این 
آلات موسیقی متوقف هستند و باید 
آن چیزی که قانون تعیین کرده است، 
در این خصوص اجرا شود، مگر اینکه 

حکم جدیدی برای آن صادر شود.

سـرمقــاله

به نظر می رسد که به تدریج هرقدر که جلوتر می رویم دولت آقای رئیسی 
عصایی در دست ندارد تا آن را به حرکت درآورده و مسائل و مشکلات را حل 
کند. واقعیت امر اینکه بحث آن نیست که سه یا چهار ماه مدت خیلی کمی 
است که انتظار تغییر داشته باشیم. واقع مطلب آن است که هیچ دلیل منطقی 
وجود ندارد که چرا بعد از سه یا چهار می بایستی از قوه مجریه انتظار تغییر 
و تحول داشت. واقعیت تلخ آن است که نه قوه مجریه و نه مجلس نقشی در 
حد انتظار در سیاست گذاری های کلان و مهم کشور ایفا نمی کنند. مسئله 
آب مسئله ای نیست که امروز مطرح شده  باشد. به خوبی به یاد دارم که شش 
یا هفت سال پیش مقاله ای در نشریه کتاب هفته منتشر کردم و به مسئله 
آب و کمبود آن پرداخته بودم و در آن یکسری آمار و ارقام آورده بودم که 
متوسط حفر چاه )یعنی عمقی که چاه به آب می رسد( بعد از انقلاب دو 
برابر شده است. یعنی اگر به طور مثال در سال ۱357 با حفر چاه 5۰ متری 
در منطقه ای به آب می رسیدیم امروزه بایستی حداقل ۱۰۰ متر چاه حفر 
بشود. این نشان دهنده پایین رفتن هولناک منابع آب زیر زمینی است. در آن 
مقاله اشاره کرده بودم که فقط بحث کمبود آب نخواهد بود بلکه آن چه فاجعه 
آمیزتر است، کاهش آب های زیر زمینی، باعث فرونشست زمین می شود و 
در حقیقت این مساله در بسیاری از دشت های امروز ایران به چشم می خورد. 
اما نکته خیلی مهم آن است که متاسفانه در ایران  به این مقوله در عمل نگاه 
بلند مدت ندارند )نگاه پنج سال، ده سال ندارد( یعنی درحقیقت نگاه، نگاه 
بلند مدت در ایران نیست. نسبت به هوا و آلودگی آن نگاه بلند مدت نیست، 
نسبت به آب نگاه بلند مدت نیست، نگاه به کشاورزی نگاه بلند مدت نیست؛ 
اصولا یکی از بزرگ ترین مسائل مدیریت کشور آن است که فقط به حال نگاه 
می کند و شعارهایی که می دهند و در حقیقت رفتارهای پوپولیستی، این که 
پنج یا ده یا بیست سال آینده  وضع کشاورزی چگونه است و به کدام سمت 
و سو باید برود و این که ظرف ده یا بیست سال آینده وضع آب کشور چگونه 
است و از حالا چه برنامه ریزی هایی باید کرد، چنین نگاهی شوربختانه وجود 
ندارد. بنابراین مشکلات می آیند و تلنبار می شوند و خیلی هم فکر بلند مدتی 
برای آنها وجود ندارد. در خصوص کاهش یا افزایش جمعیت، در خصوص 
حمل ونقل در هیچ موردی نگاه بلندمدت وجود ندارد. این که مثلا ظرفیت 
دانشگاه ها چه میزان باید باشد، ما در پنج یا ده سال آینده به چه تعداد پزشک، 
دندان پزشک و پرستار نیاز داریم. آیا ظرفیت فعلی دانشگاه ها کافی است یا 
بایستی افزایش پیدا کند. متاسفانه مطالعات درستی صورت نمی گیرد و اگر 
تصمیماتی هم اتخاذ می شود، آن تصمیمات منشاء سیاسی دارد. به عنوان 
مثال وزیر آموزش وپرورشی که این هفته موفق به اخذ رای اعتماد از مجلس 
شد مهم ترین مسئله ای که مطرح کرد این بود که تیشه برداشته و بر فرق سر 
یک برنامه ای که هدف بخشی از آن با بومی کردن، آموزش دانش آموزان است 
تا حتی الامکان از خشونت به دور باشند. فقدان نگاه بلند مدت بزرگ ترین 

مشکلی است که در کشور وجود دارد.

مهم تر از بحران آب!

لغو سفر رئیسی به استان لرستان 
سفر رئیس جمهور و اعضای هیأت دولت 
به استان لرستان که قرار بود روز پنجشنبه 
۱۱ آذر ماه برگزار شود لغو شد. حجت الاسلام 
والمسلمین محمدرضا مبلغی با اشاره به لغو سفر 
ریاست جمهوری به استان لرستان اظهار داشت: 
سفر آیت ا... رئیسی، رئیس جمهور و اعضای هیأت 
دولت که قرار بود پنجشنبه هفته جاری به استان 
لرستان انجام شود لغو و به تاریخ جدیدی که اعلام 
می شود موکول شد. رئیس مجمع نمایندگان 
استان لرستان افزود: در مورد علت لغو این سفر 
هنوز جزئیاتی اعلام نشده و به محض مشخص 

شدن دلایل مربوطه اطلاع رسانی می شود.

احکام اعضای یک کمیته تفحص 
سخنگوی هیات رئیسه مجلس گفت: طی 
روزهای آینده احکام اعضای کمیته تحقیق و 
تفحص از حقوق های نجومی صادر می شود. 
سید نظام الدین موسوی درباره روند تحقیق و 
تفحص مجلس شورای اسلامی از حقوق های 
نجومی گفت: مجلس پیش از این کمیته تحقیق 
و تفحص از حقوق های نجومی را تشکیل داد و 
اعضای آن هم مشخص شدند و در روزهای آینده 
هم احکام اعضای این کمیته برای فعالیت صادر 
می شود. وی افزود: باتوجه به مسائلی که در 
روزهای گذشته رخ داد و دریافتی های نجومی 
که در شرکت های زیر مجموعه وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی مطرح شد، وزیر کار و مدیر 
آن شرکت با نجومی بگیران برخورد کردند و این 

افراد از سمت های خود عزل شدند.

خبر نماینده روسیه از لغو تحریم ها
نماینده روسیه در وین در پاسخ به سوالی مبنی بر 
این که آیا آمریکا عزمی جدی در لغو تمامی تحریم های 
ایران دارد یا نه، گفت این کشور آمادگی اش برای 
لغو تحریم ها را اعلام کرده اما جزئیاتی وجود دارد 
که باید بررسی شود. میخائیل اولیانوف درصفحه 
توئیترش در پاسخ به سوال یکی از کاربران مبنی 
بر این که آیا آمریکا در لغو تمامی تحریم های ایران 
جدی است؟ گفت:  آمریکا آمادگی اش برای لغو تمامی 
تحریم های ناسازگار با برجام را در ازای بازگشت ایران 
به پایبندی کامل به توافق هسته ای تایید می کند. 
اما در دیپلماسی دوجانبه این جزئیات هستند که 
دردسرسازند. لیست قطعی تحریم هایی که باید لغو 

شوند، موضوع مذاکرات است.

انتقاد هدفمندی یارانه ها
عضو کمیسیون برنامه و بودجه از اختصاص 
داده نشدن منابع اشتغال و کارآفرینی بودجه 
۱۴۰۰ از سوی سازمان هدفمندی یارانه ها انتقاد 
کرد. ابراهیم عزیزی گفته سازمان هدفمندی 
یارانه ها باید منابع محقق شده مربوط به اشتغال 
و کارآفرینی را براساس قانون بودجه ۱۰۰ درصد 
واریز کند اما این کار انجام نشده است. بر اساس 
اعلام این نماینده مجلس، سال ۹۹ کمتر از ۸ 
درصد اعتبارات ایجاد اشتغال و توسعه آن محقق 
شده است. در بند الف تبصره ۱۸ قانون بودجه 
سال ۱۴۰۰، 3۲ هزار میلیارد تومان از بندهای 
مربوط به سازمان هدفمندی یارانه ها باید به 

اشتغال و کارآفرینی اختصاص پیدا کند.

رئیس جمهور و وزرا مهمان مجلس 
سخنگوی هیأت رئیسه مجلس از برگزاری 
نشست مشترک میان دولت و مجلس در جلسه 
۱۰ آذر ماه خبر داد. سید  علنی چهارشنبه 
نظام الدین موسوی گفت: به مناسبت روز مجلس، 
اعضای هیأت دولت به اتفاق رئیس جمهور روز 
چهارشنبه در صحن علنی مجلس حضور می یابند. 
وی افزود: در این نشست مشترک میان مجلس و 
دولت مسائل مختلف بررسی خواهد شد و همگرایی 
دو قوه مجریه و مقننه در دستور قرار خوهد گرفت. 

هشدار به تضییع حق آبه ایران 
نماینــده اردبــیل در مجلــس در تـذکـری 
گفـت: ترکیــه با سدســازی بر رودهای منتهی 
به کردستان و آذربایجان شرقی حق آبه ایران را 
تضییع مــی کـند. این سد با برنامه 5۰ ســال و 
ذخیره میلیاردها مترمکعب آب احداث می شود. 
سید کاظم موسوی ادامه داد: با توجه به این که 
در آینده جهان با بحران بی آبی مواجه می شود 
ترکیه در نظر دارد یک لیتر آب را در برابر یک 
لیتر نفت تهاتر کند. این نماینــده مجلس تاکید 
کرد: وزارت نیرو و وزارت خارجـــه باید هر چه 
سریعتر به این موضوع ورود کند، منطقه مغان 
که یک پنجم نیاز گندم کشور را تامین می کند 

با کمبود آب مواجه می شود.

 نگرانی از تبدیل ایران
به واردکننده بنزین

وزیر نفت با تاکید بر اینکه افزایش ظرفیت 
پالایشی از رسالت های مهم دولت سیزدهم 
است، درباره افزایش مصرف فرآورده های نفتی 
کشور هشدار داد و گفت: رئیس جمهوری هم در 
این باره مکاتباتی با مقام معظم رهبری داشته 
که اگر دغدغه ای در تامین خوراک باشد برطرف 
شود. جواد اوجی در نشست با سرمایه گذاران 
شرکت های پتروپالایش کشور افزود: تاکنون 
تلاش های زیادی انجام شده است، اما مصرف نیز 
به همان میزان افزایش یافته، اگر کرونا نبود شاید 
مصرف بنزین در کشور بیش از ۱۲۰ میلیون لیتر 
در روز بود در حالی که تولیدمان ۱۰6 میلیون 

لیتر در روز است.

خبـــر

آرمان ملـــی: رئیس جمهور در تماس تلفنـــی  
با رئیس جمهور فرانسه درباره مبارزه مشترک با کرونا، 
همکاری های منطقه ای و گفت وگوهای هسته ای به تبادل 
نظر پرداخت. در این گفت وگوی تلفنی، رئیس جمهور 
فرانسه خواستار همکاری مشترک در مبارزه با سویه جدید 
کرونا شد که مورد استقبال رئیس جمهور ایران قرار گرفت. 
سید ابراهیم رئیسی گفت: ایران همواره به تعهدات خود 
در موضوع هسته ای پایبند بوده و آژانس بین المللی انرژی 
اتمی بارها پایبندی ایران را تأیید کرده است. رئیس جمهور 
با طرح این سوال که چرا با وجود پایبندی ایران به برجام و 
انجام تعهداتش، آمریکا نقض عهد کرد و اروپایی ها نیز به 
تعهدات خود عمل نکردند، خاطرنشان کرد: باید از کسانی 
که نقض عهد کردند پرسید چرا آنان به تعهدات خود پایبند 
نبودند؟ و ما بار دیگر تأکید می کنیم به تعهدات خود پایبند 
هستیم. رئیسی با اشاره به آغاز مذاکرات برای لغو تحریم ها، 
گفت: اعزام یک تیم جامع به مذاکرات بیانگر اراده جدی 
ایران در این مذاکرات است.  وی از رئیس جمهور فرانسه 
خواست تلاش کند در همکاری با دیگر کشورهای حاضر 
در وین، مذاکرات به نتیجه برسد و تحریم های ایران ملغی 
گردد. رئیس جمهور تأکید کرد: تحریم نتوانسته است ایران 
را در مسیر پیشرفت متوقف کند و امروز همه دنیا می دانند 
که ناقضان برجام چه کسانی هستند و آنها باید به تعهدات 
خود بازگردند. رئیسی تأکید کرد: شرایط فعلی نتیجه عمل 
نکردن آمریکایی ها و اروپایی ها به تعهدات خود در برجام 
است. رئیس جمهور با اشاره به سفر اخیر مدیر کل آژانس 

انرژی اتمی به تهران و اعلام وی مبنی بر پایبندی ایران به 
تعهدات هسته ای خود، گفت: مدیرکل آژانس انرژی اتمی 
در ایران هیچ سخنی از عدم پایبندی ایران به تعهدات 
بیان نکرد و ما اکنون نیز آماده ایم به همکاری کامل خود 
با آژانس ادامه دهیم. رئیسی تأکید کرد: کسانی که نقض 
عهد را در برجام آغاز کرده اند، باید اعتماد طرف مقابل را 
جلب کنند تا مذاکرات به صورت واقعی و نتیجه بخش پیش 
برود. رئیس جمهور با اشاره به گفت وگوی خود با رئیس تیم 
مذاکره کننده ایران در وین و چشم انداز روشن حل مسایل 
خاطر نشان کرد: اگر آمریکایی ها تحریم ها را بردارند و 
اروپایی ها هم به تعهدات خود عمل کنند به هیچ عنوان 
نگران انجام تعهدات از جانب ایران نباشید. چون بارها در 
عمل نشان داده ایم به تعهدات خود پایبند هستیم. رئیسی 
بار دیگر تأکید کرد: ایران در مذاکرات نتیجه گرا است و 
گفت وگوها باید به لغو تحریم ها منجر شود. رئیس جمهور 
بیان کرد: اگر برای آژانس بین المللی اتمی مرجعیت قائل 
هستید و به آن استناد می کنید همین آژانس، بارها اعلام 
کرده است که جمهوری اسلامی ایران به تعهدات هسته ای 
خود پایبند بوده است. رئیسی از رئیس جمهور فرانسه 
خواست برای برداشتن تحریم های ظالمانه و انجام تعهدات 
از سوی آمریکایی ها و اروپایی ها، تلاش کند. رئیس جمهور 
در بخش دیگری از سخنانش با اشاره به انجام واکسیناسیون 
گسترده در ایران گفت: با توجه به انتشار اخباری مبنی بر 
سویه جدید کرونا همه باید مراقب بوده و از تجربیات قبلی نیز 
برای مقابله با آن استفاده کنیم. رئیسی با توجه به ظرفیت 

تولید داخلی واکسن کرونا، گفت: ما برای کنترل کرونا از 
کشورهای مختلف خصوصاً چین واکسن وارد کردیم و اکنون 
در حال افزایش تولید واکسن در شرکت های داخلی هستیم. 
رئیس جمهور با اشاره به اقدام خلاف حقوق بشری آمریکا در 
ممانعت از ورود تجهیزات پزشکی به ایران، گفت: ما توانستیم 
با استفاده از توان داخلی واکسن تولید کنیم و بر کمبودهای 
پزشکی فائق آییم. رئیسی همچنین به انجام واکسیناسیون 
اتباع خارجی از جمله مهاجرین افغانستانی، اشاره کرد و 
گفت: ایران براساس وظایف انسانی خود به مهاجرین مانند 

هموطنان خود خدمات پزشکی ارایه می کند.
 مولدسازی اموال مازاد دولت اجرایی شود

رئیس جمهور در جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت، 
اظهار امیدواری کرد که برنامه مولد سازی اموال مازاد دولت 
با همکاری همه دستگاه ها و قوای کشور هر چه سریع تر 
اجرایی شود. سید ابراهیم رئیسی گفت: تمام مدیران باید 
برای رفع کسری بودجه بدون آثار تورمی، با وزارت اقتصاد و 
دارایی برای تأمین بودجه از این طریق همکاری کنند. وی 
همچنین اهتمام مسئولان را برای تثبیت قیمت ها و آرامش 
بازار اقدامی ارزنده و ضروری دانست و خواستار تداوم نظارت 
دقیق و جدی بر قیمت ها و تنظیم بازار شد. در این جلسه، 
وزیر امور اقتصادی و دارایی از راهکارهای پیشنهادی برای 
اجرای برنامه مولدسازی دارایی های دولت از طریق فروش 
اموال مازاد با هدف تامین بخشی از منابع بودجه گزارش داد 
و مقرر شد برای برطرف شدن موانع فروش اموال مازاد دولت، 

مجوزهای لازم دریافت شود.

صادق زیبا کلام
استاد دانشگاه

یـــادداشت

ابتدای هفته جاری مذاکرات مربوط به خروج آمریکا از برجام و 
بازگشت آن کشور به توافق و نیز چگونگی توقف غنی سازی در ایران 
بین نمایندگان ایران و اعضای ۴+۱ در وین آغاز شد. هرچند که 
سخنگوی وزارت خارجه ایران اعلام کرد که ایران با عزم جدی وارد 
صحنه مذاکره شده و درصورتی که آمریکا هم همین رویه و اراده را 
داشته باشد می تواند بلیت ورود به اتاق مذاکره را کسب کند. در واقع 
این اولین چراغ سبزی بود که طرف ایرانی برای مذاکره رودررو با 
آمریکا از خود نشان داد. آمریکایی ها که چندین بار چنین تقاضایی را 
در رسانه ها مطرح کرده اند سعی خواهندکرد که آمادگی و جدیت در 
مذاکرات را از خود نشان دهند. در این میان مدتی بود که دلسوزان 
داخل کشور بر مذاکره مستقیم بین ایران و آمریکا تاکید می کردند 
که دلیل آنها این بود که اولا دقیقا درک خواهند کرد که دو طرف از 
یکدیگر چه می خواهند و تاثیرگذاری واسطه ها به حداقل خواهد 
رسید. ثانیا در مذاکره مستقیم طرفین با درک بهتر از شرایط یکدیگر 
تلاش می کنند در جایی که با موانعی مواجه شدند راه سومی که 
موجب رضایت طرفین باشد پیدا کنند. البته سخنان سخنگوی وزارت 
امورخارجه کشورمان را باید یک صحبت اولیه تلقی کرد و ممکن است 
بعد از چندین نشست در وین این اتفاق رخ دهد. نباید فراموش کنیم 
که کشورهایی هم هستند که از این اتفاق وحشت دارند و انجام آن 
را به ضرر منافع خود می دانند، به طوری که در همین چند روز اخیر 
تعدادی از رسانه های معروف بین المللی و به ویژه بعضی روزنامه های 
تحت نفوذ تل آویو از شکست مذاکرات و به نتیجه نرسیدن آن 
یادداشت هایی ارائه کرده اند. آنچه از شواهد پیداست، هم آمریکا 
و هم ایران علاقمندند که این دور از مذاکرات نتیجه بخش باشد. در 
واقع موضوع هسته ای ایران مانع بزرگی برای اجرای استراتژی کلان 
آمریکا در سطح نظام جهانی که در ابتدای شروع کار دولت بایدن 
اعلام شد، به حساب می آید. آمریکایی ها علاقمندند که این مانع را 
از جلوی پای خود بردارند و ماندن در این چاله ژئوپلیتیکی نیز در 
انتخابات آتی ریاست جمهوری آمریکا بر رای دموکرات ها تاثیر منفی 
خواهدگذاشت. جمهوریخواهان با مقایسه وضعیت فعلی با وضعیت 
دوران ترامپ که تحریم ها با جدیت و سختی بیشتری اعمال می شد 
در کارزار انتخاباتی دولت بایدن را دولتی ضعیف توصیف خواهند کرد 
که خروج از عراق و خروج اسفبار از افغانستان همراه با موضع تهاجمی 
روسیه در اروپا و چین در شرق دور به آن افزوده خواهد شد. ایران هم 
با توجه به شرایط سخت اقتصادی نیاز به درآمدهای خیلی بیشتری 
دارد که بتواند پاسخگوی خواسته های اقشار گوناگون در داخل کشور 
باشد که روزبه روز به خاطر سختی زندگی و تورم این درخواست ها 
افزایش می یابد. تعامل بهتر با بعضی همسایگان همچون تاجیکستان، 
ترکمنستان، آذربایجان، ترکیه، پاکستان و حتی امارات از سوی دولت 
جدید ایران، نشان از این دارد که به احتمال قوی همین روند در 
وین نیز طی خواهد شد. سه درخواست ایران از آمریکا در مذاکرات 
یعنی رفع تمام تحریم ها، راستی آزمایی و ارائه تضمین هر چند که از 
سوی طرف آمریکایی و بسیاری از تحلیل گران که بعضا علاقه ای به 
توافق ندارند غیر ممکن جلوه داده شده ولی واقعیت این است که در 
دیپلماسی انجام هیچ امری غیر ممکن نیست و حتما می توان برای 
آنها راه حل هایی پیدا کرد. در مورد راستی آزمایی آمریکا خود می تواند 
آستین بالا بزند و مدتی خریدار نفت ایران شود و پول آن را از طریق 
نظام بانکی واریز کند. شکستن این قفل و تداوم آن یک نوع اطمینان 
بخشی به دیگر شرکت ها می دهد که وارد معامله با ایران شوند. در 
رابطه با تضمین اگر کنگره آمریکا آماده همکاری با کاخ سفید نیست 
اورانیوم های غنی شده توسط ایران و سانتریفیوژهای پیشرفته می تواند 
در داخل مراکز غنی سازی در حالت توقف کامل زیر نظر آژانس قرار 
گیرد تا زمانی که ایران اطمینان حاصل کند که دولت بعدی آمریکا 
از برجام خارج نمی شود. در رابطه با تحریم ها رییس جمهور آمریکا 
می تواند از حداکثر اختیارات خود استفاده کرده و آنچه که از بعد از 

خروج ترامپ انجام گرفته را به جای خود برگرداند.

انتظارات از مذاکرات وین

رئیس جمهور:

اعزام یک تیم جامع به وین بیانگر 
اراده جدی ایران در مذاکرات است

 نظارت جدی بر قیمت ها تداوم یابد

»آرمان ملی« از روز دوم مذاکرات احیای برجام در وین گزارش می کند:

سايهروشنِلغوتحريمها
  تشکیل کارگروه لغو تحریم ها علیه ایران

 امیر عبداللهیان: توافق خوب یعنی طرف های مقابل به تعهدات کامل خود در برجام برگردند
آرمان ملی- سهیل ثابت: مذاکرات  ایران و ۱+۴  در 
هتل پله کوربورگ وین در چارچوب کمیسیون مشترک 
برجام برای احیای توافق هسته ای  و برداشته شدن 
تحریم های ایران از عصر روز دوشنبه آغاز شده و طرفین 
این بار آمده اند تا در دور هفتم مذاکرات شرایط را یکسره 
کنند و در نهایت با تقویت اشتراکات و رفع اختلافات تا 
حد ممکن توافقی خوب و مطلوب را در جهت احیای 
برجام حاصل نمایند. البته اینکه توافق خوب از دیدگاه 
هر یک از طرفین توافق چه مولفه هایی دارد بحثی جدا 
است اما اینکه مجموع رویکردهای طرفین برجام و برآیند 
اظهار نظرها این مهم را می رساند که همه طرف ها برای 
رسیدن به توافق اشتراک نظر دارند. البته برخی معتقدند 
که مذاکرات شش دور گذشته و برخی توافقاتی که بر روی 
ریز موضوعاتی صورت گرفته به پیشبرد هر چه بیشتر 
و سریعتر مذاکرات کمک شایانی کرده و خواهد کرد. با 
این حال آنچه که مدنظر بسیاری از تحلیلگران و نفرات 
حاضر در هتل کوبورگ وین در میانه مذاکرات است این 
است که هنوز مشخص نیست مذاکرات تا چه میزان به 
طول خواهد انجامید و اساسا چه بازه زمانی برای رسیدن 
طرفین به توافق لازم است.  این در شرایطی است که پس 
از آن که در روز دوشنبه طرفین در خصوص چارچوب 
مذاکرات به بحث و گفت وگو پرداختند روز گذشته نیز 
کارگروه لغو تحریم های ظالمانه و غیرقانونی آمریکا با 
حضور کارشناسان کشورمان و سایر طرف های برجام 
در وین آغاز به کار کرد. این کارگروه به موجب توافق روز 
دوشنبه شرکت کنندگان در نشست کمیسیون مشترک 
برجام برای رسیدگی به تحریم های غیرانسانی ایالات 
متحده کار خود را آغاز کرده است که در آن دیپلمات های 
ارشد گروه ۱+۴، اتحادیه اروپا و نمایندگان ایران با تاکید 
طرف ایرانی توافق کردند که به این مساله با اولویت 

پرداخته شود. طبق مذاکرات انجام شده، روز 
چهارشنبه کارگروه دیگری هم در خصوص 
مسائل هسته ای تشکیل خواهد شد، اما 
جمهوری اسلامی ایران بر ضرورت اولویت 
بخشی به دستورکار رفع تحریم ها اصرار 
دارد. از طرفی انریکه مورا معاون دبیرکل 
سرویس اقدام خارجی اتحادیه اروپا که 

ریاست نشست کمیسیون مشـترک برجام 
را برعهده دارد مذاکرات وین را که پس 

از یک وقفه پنج ماهه از 
سرگرفتــه شــده 
مثبت ارزیـــابی 
گفتــه  و  کرده 
ایــــــــــران 
روی مــوضوع 

لغو تحریم ها مصمم است. این در حالی است که اخیرا 
خطیب زاده سخنگوی دستگاه دیپلماسی بیان داشته: 
موضوعاتی مانند مذاکرات گام به گام و تعهدات جدید هیچ 
جایگاهی در گفت وگوی ما ندارد. محمد مرندی یکی از 
اعضای همراه هیات مذاکره کننده در وین  نیز اظهار داشته؛  
آنچه برای من روشن است اینکه این تیم به همان اندازه تیم 
قبلی جدی است در عین حال معتقدم مدیریت مذاکرات 
این دفعه قاطعانه تر از خطوط قرمز حفاطت خواهد کرد. 
برخی معتقدند که در میانه مذاکرات می توان انتظار داشت 
که هیات نمایندگی ایران در مذاکرات وین ظرف چند روز 
آینده به کشور بازگردد و پس از انجام مشورت های لازم در 
سطوح عالی مجددا برای پیگیری گفت وگوها عازم وین 
شود. با این تفاسیر باید دید مذاکرات تا چه زمانی به طول 
خواهد انجامید و در نهایت توافقی حاصل خواهد شد یا 

مراتب به گونه دیگری پیش خواهد رفت.
 طرف ها به تعهدات برجامی برگردند

وزیر امور خارجه کشورمان، با آنتونیو گوترش  دبیرکل 
سازمان ملل متحد درباره مسائل منطقه ای و بین المللی 
از جمله تحولات افغانستان و مذاکرات هسته ای در وین 
به صورت تلفنی به گفتگو و تبادل نظر پرداخت.  حسین 
امیرعبداللهیان گفت: به رغم بد عهدی و بی عملی آمریکا 
و سه کشور اروپایی، تهران با حسن نیت و جدیت وارد 
مذاکرات هسته ای وین شده است و در تلاش بر دستیابی 
به یک توافق خوب است. وزیر امورخارجه کشورمان در 
توصیف ویژگی های یک توافق خوب افزود: طرف های 
مقابل می بایست به تعهدات کامل خود در برجام برگردند.  
در این صورت ایران نیز اقدامات جبرانی خود را متوقف 
خواهد کرد. همچنین این نکته اهمیت دارد که هر نوع 
توافق حاصله، قابلیت راستی آزمایی موثر داشته باشد. 
رئیس دستگاه دیپلماسی به گفت وگوهای سازنده و رو 
به جلوی رییس سازمان انرژی اتمی کشورمان و 
رافائل گروسی مدیرکل آژانس بین المللی انرژی 
اتمی در تهران اشاره کرد و ادامه داد: تهران به 
همکاری های فنی با آژانس ادامه می دهد. وی 
در خصوص برگزاری شش دوره مذاکرات 
قبلی خاطر نشان کرد: ما این مذاکرات را نادیده 
نمی گیریم، اما به عنوان دولت جدید این حق 
را برای خود قائل هستیم که با ملاحظات خود 
مسائل مورد اختلاف را مرور و در مورد 
آن گفتگو کنیم. دبیـر کل 
ســـازمان ملل متحد 
ضمـــن استقبال از 
آغاز مــذاکرات و 
حمایت کامل خود 
از احیـــای کامل 

برجام، نسبت به حصول نتیجه مذاکرات ابراز امیدواری 
کرد. گوترش درخواست ایران در مورد راستی آزمایی 
برای رفع تحریم ها را معقول دانست. دبیرکل تلاش همه 
طرف ها برای ایجاد اعتماد بین طرفین را ضروری دانست و 

بر حمایت همه جانبه سازمان ملل تاکید کرد.
 6 دور گذشته قابل مباحثه است

رئیس هیات مذاکره کننده ایران با ۱+۴ اظهار داشت: 
آن چه از 6 دور مذاکرات قبلی پیش روی ماست یک 
پیش نویس است نه یک توافق و پیش نویس محل مذاکره 
است. علی باقری در این ارتباط گفت:  تا وقتی در مورد 
همه چیز توافق نشده باشد در مورد هیچ چیزی توافق 
نشده است . وی افزود: بر این اساس همه مباحثی که در 
6 دور گفت وگوهای وین به یک جمع بندی رسیده قابل 
مذاکره است و این مورد اذعان همه طرف های گفت وگو 
در نشست روز دوشنبه هم بود. همچنین  باقری پس از 
نشست روز دوشنبه ایران و ۱+۴ در جمع خبرنگاران گفت: 
در نشست امروز دو دستور کار داشتیم، یکی درباره وضعیت 
اجرای برجام و دیگری چشم انداز اعضا به وضعیت پیش رو 
به ویژه مذاکرات بود. هر کدام از کشورها دیدگاه خود را بیان 
کرد و ایران هم تصریح کرد که عامل وضعیت کنونی اقدام 
آمریکا در نقض برجام و نقض قطعنامه ۲۲3۱ و خروج از 
برجام است و سایر اعضا هم بر این موضع تاکید داشتند. 
وی  تصریح کرد: نکته دیگر که در نشست تاکید شد، بحث 
استمرار این وضعیت است، یعنی سیاست فشار حداکثری 
آمریکا که در پی خروج آمریکا از برجام علیه ایران اتخاذ شد 
ادامه دارد در حالی که دولت فعلی با سیاست های قبلی 

مخالفت داشته و دارد.
  دیدار آمریکا، چین و روسیه در وین

نماینده روسیه در سازمان های بین المللی در وین در 
پیامی از نشست سه جانبه آمریکا، چین و روسیه درباره 
احیای توافق هسته ای خبر داد. میخائیل اولیانوف،  
در صفحه توییترش درباره دیدار با هیات آمریکایی در 
مذاکرات وین همراه با همتای چینی اش، نوشت: »امروز 
با وانگ کان، نماینده چین در وین و رابرت مالی نماینده 
ویژه آمریکا در امور ایران دیدار کردیم. درباره از سرگیری 
مذاکرات وین بر سر برجام تبادل نظر کرده و بر عزم 
مشترک جهت تلاش برای نهایی شدن موفقیت آمیز 
این مذاکرات تاکید کردیم.« وی همچنین درباره لغو 
تحریم های ایران از سوی آمریکا بیان کرد: »آمریکا 
آمادگی اش برای لغو تمامی تحریم های ناسازگار با 
برجام را در ازای بازگشت ایران به پایبندی کامل به 
توافق هسته ای تایید می کند. اما در دیپلماسی دوجانبه 
این جزئیات هستند که دردسرسازند. لیست قطعی 
 تحریم هایــــی که باید لغو شوند، موضوع مذاکرات

 است.«

عبدالرضا فرجی راد
 سفیر پیشین ایران در نروژ

آرمان ملی - یاسمین طالقانی: زمان زیادی است که 
طرح صیانت از کاربران در فضای مجازی که برای کاهش 
حساسیت ها نامش را به طرح حمایت از کابران مجازی 
تغییر دادند، گذشته است. مجلس یازدهم در برخی موارد 
نسبت نزدیکی با حرکت بر خلاف خواست اکثریت دارد 
که نمونه آن همین طرح حمایت از کاربران قضای مجازی 
است، طرحی که به اذعان بسیاری از کارشناسان در مسیر 
محدود کردن دسترسی به  فضاهای مجازی وکاهش ارتباط 
اقشار مختلف کشور با یکدیگر است. میزان مخالفالت های 
مردمی و کارشناسی ظاهرا پاسخ داده و دیروز سخنگوی 
کمیسیون مشترک طرح حمایت از کاربران در فضای 
مجازی از رأی گیری روز دوشنبه هفته آینده این کمیسیون 
در خصوص کلیات طرح مذکور خبر داد. لطف ا... سیاهکلی 
درباره آخرین وضعیت رسیدگی به کلیات طرح مذکور 
اظهار داشت: طبق برنامه ریزی صورت گرفته قرار است 
روز دوشنبه ۸ آذر کلیات طرح حمایت از حقوق کاربران 
و خدمات پایه کاربردی فضای مجازی به رأی اعضای 
کمیسیون مشترک گذاشته شود و بعد از آن وارد بررسی 
جزئیات این طرح خواهیم شد. وی با بیان اینکه پیشتر اعلام 
کرده بودیم که نشست های کمیسیون مشترک طرح حمایت 
از حقوق کاربران و خدمات پایه کاربردی فضای مجازی 
روز های یکشنبه و سه شنبه هفته هایی که جلسات علنی 

مجلس است برگزار خواهد شد، اما با رأی اعضای کمیسیون 
مشترک مقرر شد این جلسات در روز های دوشنبه و سه 
شنبه برگزارشود. به همین دلیل جلسه دوشنبه هفته آتی 
این کمیسیون که مربوط به رأی گیری کلیات طرح حمایت 
از حقوق کاربران و خدمات پایه کاربردی فضای مجازی 
است، ساعت 7 تا ۹ صبح برگزار خواهد شد. سخنگوی 
کمیسیون مشترک طرح حمایت از حقوق کاربران و خدمات 
پایه کاربردی فضای مجازی با بیان اینکه فقط عنوان طرح 
مذکور تغییر اساسی پیدا کرده و از صیانت از فضای مجازی 
به طرح حمایت از حقوق کاربران و خدمات پایه کاربردی 
فضای مجازی تبدیل شده است، گفت: به غیر از این موضوع 
تغییر دیگری در طرح مذکور صورت نگرفته است و در 
جلسات پیشین کمیسیون مشترک فقط درباره آیین نامه 
اجرایی کمیسیون مشترک بحث و بررسی و تبادل نظر 
صورت گرفته و رأی گیری کرده ایم و قرار است از روز دوشنبه 
هفته آینده به بعد در مورد جزئیات این طرح با نمایندگان 

اعضای این کمیسیون گفت وگو کنیم.
 مخالفان زیاد شدند 

ظاهرا مجلس تا حدودی در آنچه صیانت یا حمایت از 
کاربران فضای مجازی نامیده، مانده است چنانکه دیروز 
خبر ارسال طرح به مرکز پژوهش ها منتشر شد و فقط 
۲۴ ساعت قبل از آن بود که در نهمین جلسه رسیدگی به 

طرح حمایت از کاربران فضای مجازی که ه مربوط به ادامه 
فرآیند رسیدگی به کلیات طرح و بررسی نامه وزیر ارتباطات 
برای اعمال نظرات این وزارتخانه در خصوص طرح حمایت 
از حقوق کاربران فضای مجازی بود، مطابق با نامه وزیر 
ارتباطات به رئیس مجلس و نیز نامه قالیباف، رئیس مجلس 
پیشنهاد شد نظرات وزارت ارتباطات و مرکز ملی فضای 
مجازی در طرح حمایت از حقوق کاربران تطبیق داده شود. 
در این جلسه موضوع نحوه بررسی اعمال نظرات این دو نهاد 
به بحث گذاشته شد و در نهایت سه پیشنهاد برای بررسی 
این نظرات ارائه شد اما به جمع بندی نهایی نرسید. بر اساس 
پیشنهادات ارائه شده، ارجاع طرح به مرکز پژوهش ها و 
بررسی نظرات وزارت ارتباطات ظرف ۱۰ روز در این مرکز، 
ارجاع به کارگروه تخصصی با حضور نماینده مرکز یا بررسی 
نظرات در کمیسیون مشترک طرح حمایت از حقوق کاربران 
به عنوان سه پیشنهاد مطرح شده اما از آنجایی که جلسه 
به حد نصاب نرسید، رأی گیری آن به جلسه کمیسیون 
مشترک دیروز موکول شد. به حد نصاب نرسیدن جلسه 
روز دوشنبه نشان از آن دارد که برخی اعضای صاحب رای 
در این موضوع دیگر رغبت تمایلی به ادامه بررسی موضوع 
ندارند که شاید دلیل آن مخالفت های زیاد جامعه و آگاهان 
به آنچه که در این طرح ذکر شده که انتقادات زیادی را 

فراهم کرده است، باشد.

»طرح حمایت از حقوق کاربران در فضای مجازی« به مرکز پژوهش ها برگشت  
صیانت شد حمایت، بدون »تغییر محتوا«


